



ACTA 04 CPFFM

Data: 03/06/2024

Lloc: Sala de Junes Ajuntament

Hora inici: 19.35 h

Hora finalització: 22.20 h

Hi assisteixen:	S'excusen d'assistir-hi:
Presidenta Eva Martin	Representant de la Parròquia Esteve Ferrer
Representació dels balls Albert Gutiérrez Eduard Sentís Joan Mas Ricard Vicente Josep Clarà	
Estudioses de la Festa Joana Fort Alba Gràcia Loreto Baquès Àngels Parés	
Estudiós Model Festiu Penedès Jordi Bertrán	
Representant Grallers Albert Soler	
Presidenta de la Comissió Marta Casterad	
President Comissió sortint Agustí Marcet	
Secretari Oriol Julià	

Ordre del dia:

1. Aprovació de l'acta anterior
2. Canvis en el Reglament del CPFFM
3. Gegants Nous i Vells per Corpus
4. Timbal baix de l'Escola de Grallers
5. Torn obert de paraules



Desenvolupament de la reunió:

1.- S'inicia la reunió amb l'aprovació de la reunió de l'acta anterior.

Ningú hi té res a modificar i per tant queda aprovada per unanimitat.

2.- Obre la sessió la Presidenta del Consell del Patrimoni Festiu de Festa Major (Consell a partir d'ara) i regidora de Tradicions i Festes, Eva Martín, qui presenta i dona la benvinguda a Jordi Bertran com a expert extern amb coneixements de folklore i en especial del model Festiu del Penedès i Camp de Tarragona.

La Presidenta del Consell anuncia que ja hi ha un representant dels grallers al Consell del Patrimoni Festiu i que serà l'Albert Soler, el qual també assisteix a la reunió del Consell per primera vegada i a qui també es dona la benvinguda.

Explica la reunió que van tenir ella mateixa i la Presidenta de la Comissió actual, Marta Casterad amb els grallers, es van abordar diversos temes, un d'ells la vestimenta dels grallers a la Processó Cívica de Santa Tecla, que els grallers no consideren oficial i per la qual cosa no vesteixen la vestimenta reglamentària. Després d'explicar les raons d'ambdues parts, els grallers accedeixen a dur la vestimenta oficial durant aquesta sortida.

Es conclou que un cop aprovats definitivament tots els/les membres del Consell el nomenament oficial de les persones que formen aquest Consell passarà pel Ple Municipal del mes de juny.

3.- Eva Martín explica les raons per les quals finalment la regidoria de Tradicions i Festes va decidir que per Corpus sortirien només els gegants vells, tant a la vigília com a la Processó, tal i com havia demanat la Comissió de Corpus amb el seu President Eduard Tomàs al capdavant, basant-se en criteris històrics.

En la reunió anterior del Consell, la proposta de la Regidoria, amb el vistiplau del Consell, i condicionada al resultat de la conversa pendent amb la Comissió de Corpus, va ser que a la vigília sortissin els nous i per la processó els vells, els criteris històrics esgrimits per la Comissió i la necessitat de no entrar amb conflicte amb la mateixa Comissió de Corpus a tan pocs dies de la Festivitat, va fer decidir a la regidoria acceptar la seva proposta.

Joana Fort expressa la seva desaprovació, tot i que pot entendre els arguments, però pensa que la regidoria ha actuat unilateralment.

Ricard Vicente també mostra la seva disconformitat amb aquesta decisió.

Es parla de l'incident dels gegants vells, consistent en què a l'haver d'estirar el gegant per passar per sota un cable elèctric o de telefonia, se li va despenjar el braç, això va provocar un canvi de les dues parelles de gegants vells pels nous. Finalment i degut a que es pren la decisió de demanar a l'empresa Casserres, restauradora dels gegants vells, la seva reparació per considerar que està "en



garantia", es va decidir no actuar per part de la colla i sortir vigília i Processó amb els gegants nous.

Ricard Vicente explica com va anar la restauració els gegants vells per part de l'empresa Casserres, considera que d'alguna manera s'hauria de restringir les seves sortides degut al valor de les peces, al seu considerable pes i també creu que els geganters han de canviar la manera de ballar-los.

Afegeix que el Taller Casserras de Solsona ha de cercar una millor manera de subjectar els braços per la seva portabilitat i seguretat, ja que prèviament a la darrera restauració havien anat relligats amb cordes i cordills per tot el cos per evitar el moviment entre membres i cos.

Que la climatització de l'Espai Festes és inadequada per aquestes peces (i per a la resta) per la manca de control d'humitat i temperatura. I fins i tot, s'apunta la fuga d'aigua del diumenge de Corpus que, d'haver estat els Nous desmuntats, com era previst, haguessin patit danys molt greus.

I que a l'hora de restringir sortides, caldria tenir presents també les processons de Sant Bartomeu i de Santa Tecla, amb una participació alternada i circular.

Després de diverses intervencions per par de diversos membres del Consell i intercanvis d'opinions s'arriba al consens que queda un any per endavant per decidir què cal fer amb els gegants vells de cara a properes sortides. Caldrà prendre una decisió el més consensuada possible, de moment i a falta de l'aprovació d'un possible Consell de Corpus, es convidarà a parlar-ne a la Comissió de Corpus.

4.- Arrel del Consell de Corpus s'enceta la polèmica sobre decidir si és encertada l'existència de 2 Consells, un del Patrimoni Festiu de Festa Major i un altre de Corpus. Hi ha la incertesa de qui ha de decidir sobre el Patrimoni Festiu, quan afecti a l'imaginari festiu o a un ball però no a una festa en concret.

Alba Gràcia exposa que veuria bé, dos protocols, dues Comissions i un sol Consell, Joana Fort i Ricard Vicente estan d'acord amb l'existència d'un sol Consell.

El Secretari explica que ja s'està treballant en un Protocol de Corpus i que des de fa temps la idea era que s'aprovés un protocol de Corpus, un Consell de Corpus de petit format i que es pogués incorporar fàcilment al de Festa Major en cas d'haver de prendre decisions conjuntes.

Àngels Parés diu que ha de ser una decisió consensuada i pensant en el bé de la Festa.

Finalment és decideix que la regidoria farà una proposta sobre el Consell de Corpus i en cas de dur-la a terme com caldria que s'articulés amb el Consell del Patrimoni Festiu de Festa Major.

5.- Es parla sobre el Reglament del Consell del Patrimoni Festiu de Festa Major, Ricard Vicente, tal com es va quedar a la darrera reunió ha fet propostes, també n'ha fet la Joana Fort, l'Àngels Parés, i l'Eva Martin. Per tal de facilitar les coses



s'acorda que la Joana Fort unificarà totes les propostes en un sol document, que les penjarà d'un drive conjunt, per a que tothom tingui accés. L'Oriol Julià el passarà a tothom, incloent ja els canvis més evidents.

6.- Tornant a la reunió entre la Presidenta del Consell i la Presidenta de la Comissió amb les colles de grallers, es parla sobre la polèmica de la introducció, en algunes colles de grallers de l'Escola de Música, d'un timbal baix.

Aquest timbal baix va sortir l'any passat amb els gegants, les Cubanites es van queixar i a la colla dels gegants de la vila no va agradar.

L'Agustí Marcet diu que amb els gegants aquest timbal baix ja s'ha tret diverses vegades.

S'apunta que també ha sortit amb la Moixiganga, on sembla que hi ha l'acord general que agrada i també amb les gitanes.

Segons l'Escola de Grallers el timbal baix aporta musicalitat i ritme. Es parla sobre si realment es considera interessant i positiu que les músiques evolucionin o cal conservar-les com són actualment.

L'Albert Soler considera l'aportació del timbal baix positiu però cal tocar-lo molt bé i afinar molt en el toc.

S'acorda que en la propera reunió del Consell es convidarà a l'Escola de Grallers per tal que puguin defensar l'aportació del timbal baix i que amb tota informació, el Consell pugui prendre una decisió coherent i preferentment consensuada.

La Marta Casterad planteja la petició dels Gegants Montornès de fer l'ofrena i encapçalar la Sortida d'Ofici de Santa Tecla. Es discuteix el tema, hi ha diverses opinions. Es conclou que es buscarà argumentari i a la propera reunió es prendrà una decisió.

Acords:

- 1- Aprovar pel Ple Municipal de juny la constitució del Consell.
- 2- Prendre una decisió consensuada amb la Comissió de Corpus, la qual es convidarà a la reunió del Consell del mes de setembre, sobre les sortides que han de fer els Gegants Vells de la Vila.
- 3- La regidoria farà una proposta de com articular els dos Consells de Festa Major i Corpus, en el cas que s'arribi a la conclusió que n'hi ha d'haver dos.
- 4- Estudiar i decidir els canvis del reglament del Consell.
- 5- Convidar a l'Escola de Grallers a parlar sobre el timbal baix i prendre una decisió al respecte.
- 6- Estudiar i decidir sobre la proposta dels gegants Montornès.

I sense més es tanca la sessió a les 22.20 h



Sitges, data signatura

Secretari

Oriol Julià Carbonell
Cap del Servei de Tradicions i Festes

JOSEP ORIOL
JULIÀ CARBONELL
- DNI
(TCAT)

Signat digitalment per
JOSEP ORIOL JULIÀ
CARBONELL - DNI
(TCAT)
Data: 2024.07.26 15:32:53
+02'00'

Vist i plau
Eva Martin Martinez
Presidenta

EVA MARIA
MARTÍN
MARTÍNEZ - DNI
(TCAT)

Signat digitalment per
EVA MARIA MARTÍN
MARTÍNEZ - DNI
(TCAT)
Data: 2024.07.29
11:48:12 +02'00'